Please Circulate
Call for Papers
 
International Seminar on Early-life Determinants of Late-life Employment, Ill Health and Early Death 
Lund, Sweden, 20-21 October 2014
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Pathways to Health, in collaboration with the Centre for Economic Demography, School of Economics and Management, Lund University

Deadline for submission of abstracts: 15 May 2014.
Late-life employment, ill health and early death are determined not only by recent lifestyles and work place conditions, but also by factors earlier in life; possibly dating back to the fetal stage or even to events affecting the parental and grandparental generation. Examples of adverse conditions during sensitive periods early in life that hamper cognitive development, labour market performance and health in later life include maternal health during pregnancy, diet, and disease environment, such as incidence of infections and epidemics in early childhood. Examples of risks that accumulate over the life-course include exposure to pollution, smoking and other unhealthy lifestyles. The pathways from adverse conditions in early childhood to poverty and ill health in working life are either direct, through permanent but latent damage that manifests itself later in life, or indirect, via school achievement or income development, life styles, reproductive behaviour, etc. Some can be mitigated, for example by means of policy interventions, while others cannot. Consequently when analysing health conditions and labour market performance in ages 50 and above, focus should not only be on contemporary conditions and lifestyles, but also on conditions over the life course, beginning in early childhood.

This seminar will bring together researchers working at the intersection of labour market participation, retirement, and health and will shed light on the life-course processes that influence labour market performance and older-age health.  Priority will be given to contributions based on prospective data suitable for analysing unhealthy ageing in a full life-course perspective.

Full announcement and submission form: http://www.iussp.org/en/international-seminar-early-life-determinants-late-life-employment-ill-health-and-early-death
Submission procedure:
The IUSSP Panel on Pathways to Health invites researchers to submit online by 15 May 2014 a short 200-word abstract and upload an extended abstract (2-4 pages, including tables) or a full paper, which must be unpublished and not already submitted to a journal for publication. After the Seminar, organizers will explore possibilities for publishing the papers in a peer-reviewed journal.

Submission should be made by the author who will attend the seminar. If the paper is co-authored, please include the names of your co-authors in your submission form (in the appropriate order).

The working language of the seminar will be English. Abstracts and final papers should therefore be submitted and presented in English.

Applicants will be notified whether their submission has been accepted by 15 June 2014. In the case of acceptance on the basis of an abstract, the completed paper must be uploaded on the IUSSP website by 1 October 2014.

No travel funding will be available for this seminar. Participants must seek their own funding to cover the cost of their participation in the seminar.

For further information please contact Seminar Organizer Tommy Bengtsson (tommy.bengtsson@ekh.lu.se).

IUSSP Scientific Panel on Pathways to Health
Chair: Mikko Myrskylä (London School of Economics and Political Science)

Membership: Tommy Bengtsson (Lund University), Alain Gagnon (Université de Montréal), Ke Shen (Fudan University, Shanghai), Gerard Van Den Berg (University of Mannheim), Ken Smith (University of Utah).

**********************************************
A diffuser le plus largement possible
Appel à communications
Séminaire international sur les déterminants en début de vie de la situation professionnelle et de la santé à l’âge adulte
Lund, Suède, 20-21 octobre 2014
Organisé par le Comité scientifique de l'UIESP sur les Trajectoires de santé, en collaboration avec le Centre for Economic Demography, School of Economics and Management, Lund University. 
 
Date limite de soumission des résumés : 15 mai 2014.
La situation professionnelle, la maladie et une mort précoce sont déterminés non seulement par les modes de vie et les conditions de travail mais aussi par des facteurs plus tôt dans la vie, éventuellement datant du stade fœtal ou même remontant à des événements ayant affecté la génération des parents ou des grands-parents. Parmi les exemples de conditions défavorables pendant les périodes sensibles tôt dans la vie qui entravent le développement cognitif et la performance sur le marché du travail et la santé ultérieures on peut citer la santé maternelle au cours de la grossesse, l'alimentation et la maladie, en particulier l'incidence des infections et des épidémies durant la petite enfance. Parmi les exemples de risques qui s'accumulent au cours de la vie on peut citer l'exposition à la pollution, le tabagisme et d'autres modes de vie insalubres. Les voies menant de ces conditions défavorables durant la petite enfance à la pauvreté et la mauvaise santé à l’âge adulte peuvent être soit directes, par le biais des dommages permanents mais latents qui se manifestent plus tard dans la vie, ou indirectes, par l'intermédiaire de la réussite scolaire ou l’augmentation des revenus, le style de vie, le comportement procréatif, etc. Certains impacts peuvent être atténués, par exemple au moyen d'interventions politiques, tandis que d'autres ne le peuvent pas. Par conséquent, lors de l'analyse des conditions de santé et de la performance sur le marché du travail pour les personnes âgées de 50 ans et plus, l’attention ne doit pas seulement porter sur les conditions et les modes de vie actuels mais aussi sur les conditions au cours de la vie, en commençant dès la petite enfance.
Ce séminaire réunira des chercheurs travaillant sur le marché du travail, la retraite et la santé pour illustrer les processus au cours de la vie qui influencent la performance sur le marché du travail et la santé des personnes âgées. La priorité sera accordée aux contributions utilisant des données prospectives appropriées pour l’analyse du vieillissement en mauvaise santé et fondées sur une approche du parcours de vie dans son intégralité.
Annonce complète et formulaire de soumission en ligne : http://www.iussp.org/en/international-seminar-early-life-determinants-late-life-employment-ill-health-and-early-death 
Procédure de soumission :
Le Comité scientifique de l'UIESP sur les Trajectoires de santé invite les chercheurs intéressés à soumettre en ligne avant le 15 mai 2014 un résumé court de 200 mots ET un résumé détaillé (2 à 4 pages, tableaux compris) ou une communication complète inédite et non-soumise à publication. Après le séminaire, ses organisateurs exploreront les possibilités de publication des communications dans une revue scientifique. 
La soumission doit être effectuée par l'auteur qui compte assister au séminaire. Veuillez indiquer, le cas échéant, les noms des co-auteurs dans le formulaire de soumission. 
La langue de travail lors du séminaire sera l'anglais. Les résumés et les communications complètes devront être rédigés et présentés en anglais. 
Les candidats seront informés des résultats au plus tard le 15 juin 2014. En cas d'acceptation sur la base d'un résumé, la communication complète devra être téléchargée sur le site de l'UIESP au plus tard le 1er octobre 2014.
Aucun soutien financier ne sera disponible pour ce séminaire. Les participants devront prendre en charge le coût de leur participation au séminaire.
Pour plus d’information veuillez contacter l’organisateur du séminaire Tommy Bengtsson (tommy.bengtsson@ekh.lu.se).
Comité scientifique de l'UIESP sur les Trajectoires de santé 
Président : Mikko Myrskylä (London School of Economics and Political Science)
Membres : Tommy Bengtsson (Lund University), Alain Gagnon (Université de Montréal), Ke Shen (Fudan University, Shanghai), Gerard Van Den Berg (University of Mannheim), Ken Smith (University of Utah).
